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Tisztelt Közgyűlés!

Három esztendeje annak, hogy a magyar honvédség elsőízben lépte át a trianoni határokat. Ez a három esztendő erdőterületeink jelentős megnövekedésével járt. A trianoni Magyarország 1.193.000 hektár erdőterülete annak közel háromszorosára: 3.373.000 hektárra növekedett. Jelentős gyarapodás ez, mert megváltoztatta falgazdaságunk egész szerkezeiét, megnövelte a fásszakma jelentőségét és megváltoztatta a fakereskedelem munkaterületét.A trianoni Magyarország, melynek erdősültsége 12.2 százalék volt, jelentős fabehozatalra szorult. A fakereskedelem jórészben behozatali tevékenységre volt beállítva, a fűrészipar kapacitását véve alapul, nem teljes mértékben fejthette ki munkáját s külföldre-ulaltságunk ebben az igen fontos anyagban az ellátás állandó bizonytalanságát jelentette. Mindez megváltozott a Felvidék^ Kárpátalja, Erdélvrész és Kele lm agyarország visszatérésével. Az erdősültség immár 25 százalékra, tehát a trianoni területének közel duplájára növekedett. A felvidéki területtel 188.500 hektár. Kárpátaljával 609.600 hektár és Erdélyrésszel 1.381.000 hektár erdő tért vissza, úgyhogy erdőterületünk jelenleg közel 3.4 millió hektárt tesz ki.Ha e helyzetváltozás következményeit mérlegeljük, akkor elsősorban azt kell megállapítani, hogy az ország fogyasztóközönségének fával való ellátottsága jóval biz



4tosabb lett. Tűzifaszükségletünket saját forrásainkból normális termelési és szállítási körülmények esetén ki tudjuk elégíteni: keményfából kivitelre is jut, csak puhafából maradt némi behozatali szükséglet. Természetesen csak a jelen körülményeket rögzíthetjük így le, mert az erdők teljesebb feltárásával, a szállítási lehetőségek jobb kihasználásával a faellátási helyzet még javulhat is.A másik számottevő következmény a fásszakma jelentőségének megnövekedése és struktúrájának megváltozása. A régente behozatalt bonyolító kereskedelem a hazai kitermelés és faértékesítés felé fordult figyelmével, ami természetes is, mivel a behozatali szükséglet, de a behozatali lehetőségek is jórészt megszűntek s csak alkalmanként adódik egy-egy szomszédos országból kisebb keretű szállítás. Figyelemreméltó azonban, hogy feléledt az első világháború előtti időből nagy tradíciókkal rendelkező kiviteli kereskedelem. Mint említettük, keményfáktól kiviteli feleslegeink vannak s ezek értékesítése immár a magyar fa kereskedelem feladata. Kereskedelmünk ezt a munkáját az eddigi tapasztalatok szerint jól ellátta. Igyekezett kihasználni az egyes piacokon mutatkozó el- (helyézési lehetőségeket s nemcsak a közelfekvő német piacra, hanem a jelenlegi szállítási körülmények mellett a földrajzilag mért távolságoknál szinte jóval messzebb fekvő skandináv és svájci területekre is eljutott. Ebben sokban segítségére volt a magyar keményfafajták kiválósága, ami régóta világhírű, továbbá az árkörülmények* amelyek külföldön kedvező értékesítést biztosítottak.Természetes, hogy’ ilyen körülmények közepette meg- ínövekedett fűrész- és fafeldolgozó iparunk jelentősége is. A trianoni terület csekélyszámú fűrészüzemei a visszacsatolt területek üzemeivel gyarapodtak és így az ország gyáriparában ma már előkelő szerepet töltenek be. Ha megkíséreljük ezt számokkal illusztrálni, akkor azt 



5látjuk, hogy amíg a trianoni területen 106 fűrészüzem dolgozott, jelenleg már közel 530 fűrészüzemben, folyik a munka. Közülük Kárpátalján mintegy 91, a keletmagyarországi területen körülbelül 250 fűrész van. A többi ta visszacsatolt Felvidékre, Délmagyarországra és a trianoni területre esik.Nyomban ezután kell megemlékeznünk a fafeldolgozó ipar jelentőségéről is. Az iparfejlődés általában arra törekszik, hogy a nyersanyagból fokozatosan mindig értékesebb anyagokat állítson elő. így a faipar is, mely kezdetben csak a gömbölyegfának f elf tír észelését végezte, most már tovább fejlődik s különösen a lemezgyártás és más egyéb, magasabb értékű anyagok előállítása terén végzi munkáját. Ezen a területen számottevő fejlődési lehetőség előtt állunk, hiszen gyáraink a belső, állandóan növekedő szükséglet ellátásán kívül kivitelre is jelentős mennyiségeket dolgozhatnak fel. Természetesen nemcsak a lemezgyártás tartozik e magasabb értékű faipari tevékenység körébe, hanem ide kell sorakoztatni mindazokat a faárukat, amelyek további feldolgozás nélkül, fogyasztásra kész állapotban állhatnak rendelkezésre. Az alapelv tehát az kell legyen faiparunk további fejlődésénél, hogy minél magasabb értékű árukat állítsunk elő a rönkökből és a feldolgozás minden fázisát idehaza végezzük el.Nem lenne teljes faiparunk jelentőségének méltatása, ha megfeledkeznénk arról, hogy a fa jelenleg az új technikai eljárások következtében legfontosabb nyersanyagunk jegyikévé vált. Uj és hatalmas iparágak létesülnek a fájnak, mint nyersanyagnak feldolgozására s ez iparok legtöbbje nálunk még meghonosításra vár. Cél lidózegv ár tásunk még a jelenlegi szükségleteket sem fedezi, holott a cellulózé iránti kereslet állandóan növekszik. Számos iparcikk alapanyaga a cellulózé - s így végeredményben a 



6fa —, melyek mindegyikére számottevő új iparvállalatokat lehet létesíteni. A fa vegyi feldolgozása — mely- inek a re torta-faszén készítése csak első fázisa — ugyancsak új iparágakat teremthet. Mindezek a lehetőségek a magyar ipar fejlődéséi segítik elő és a fa jelentőségét fokozzák. Nem túlozunk, ha azt állítjuk, hogy a fa Magyarország egyik legfontosabb nyersanyaga és jelentőségének nem kellő mél lányolása a nemzetgazdaságot fosztja meg fontos értékektől.Mielőtt a fásszakma jelentőségének emelkedését és a nemzetgazdaság keretében reá váró fontos szerepet említjük meg, rá kell mutatnunk a jelentés évében történt örvendetes országgyarapodásra: Délvidék visszafoglalása fás szempontból is különleges jelentőséggel bírt. Míg lugyanis az előző esztendők során történt visszacsatolások fában gazdag területeket juttattak az anyaországnak, addig Délvidékkel fában passzív országrész került vissza. Egyedül a Muraköz területe hozott vissza némi keinénvfa- erdőséget, a többi fában szegény, vagy erdőkkel egyáltalában nem rendelkező terület volt. E területek ellátásár ról tehát gondoskodni kellett, ami az 1911-es év fagazdálkodásának egyik fontos feladata volt.Ha mármost ezek után a fakereskedelem és faipar jelentőségét akarjuk mérlegelni, akkor csak magánbecslési .adatokra kell támaszkodnunk, mert erre vonatkozó hivatalos adatok rendszerint csak más iparágak, vagy kereskedelmi szakmák adataival együttesen kerülnek nyilvánosságra. így hivatalos adatok híjján magánbecslések azt mulatják, hogy az országban közel 1 100 telepes fakereskedő, 1200 tűzifakereskedő és közel 530 fűrészüzem dolgozik. A szerfanagykereskedők száma 250 körül van, a lűzifakiskereskedők számáról pedig csak megközelítő becsléssel szólhatunk, ha azt 800 1000-re vesszük. Ezekaz adatok józan körült akin léssel inkább alacsonyabb, mint 



7túl magas számokat mulatnak s ha csak ezt vesszük figyelembe a trianoni terület hasonló adataival szemben, akkor itt azt kell megállapítanunk, hogy a fakereskedclem és faipar nemcsak az általa forgalom habozott anyag értékénél, hanem létszámánál fogva is manapság jóval nagyobb jelentőséggel bír a nemzetgazdaságban, mint a trianoni országhatárok idején.Nem kétséges, hogy a faterme lés, a fakereskedelem és faipar jelentősége Magyarországon a jövőben még erősen fokozódni fog. Ennek a nemzetgazdaságban betöltött szerepnek megfelelően szükség van arra, hogy nemcsak hivatali körökben, hanem a gazdasági élet és a nagyközönség széles rétegeiben is általánosan ismertté és elismertté váljék a fásszakma munkája, értéktermelő fontossága. Ezt a célt erőteljesen szolgálta Egyesületünk az elmúlt évben is s munkája hozzájárult ahhoz, hogy ebben a vonatkozásban lassanként tiszlullabb felfogás váljék uralkodóvá.
* *

*A háborús viszonyok nem (eszik lehetővé, hogy a hazai falermelésünkről részletes, kimerítő számadatokat közöljünk. Azonban szükségesnek tartjuk arra ramutalni, hogy téves az a széles körökben elterjedt nézet, hogy Magyarország teljes egészében önellátó fa tekintetében. Úgy erdészeti, mint fakitermelési kérdésekkel foglalkozó kiváló szakembereink nézete egyöntetűen azt vallja, hogy míg lombosszerfa termelésünk meghaladja a belföldi szükségletet és jelentékeny kiviteli feleslegek is állanak rendelkezésre, addig fenyőszerfa termelésünk nem fedezi Magyarország normális fogyasztását és fenyőfűrészáruban behozatalra vagyunk utalva. A tűzifaellátást — gondos irányítás és az évi termelésnek teljes egészében min- 

Faellátásunk



8clenkor a fogyasztóközönséghez való juttatása esetén, nem túl hosszú téli hideg időjárásnál — körülbelül fedezhetjük. Amint azonban valamilyen előre nem látott oknál fogva a teljes termelés nem kerülhet piacra, vagy az állagnál hidegebb, vagy hosszabb tél volna, több 10.000 vágón hiány fog mutatkozni.Egyesületünk vezetősége már az év elején is rámutatott illetékes helyen arra, hogy országunk ellátása (érdekében a termelésnek legalább az előző évek szintjén kell maradnia, hogy a megnövekedett ország legfontosabb szükségletei biztosítva legyenek. Ezzel kapcsolatban rámutatott azon elengedhetetlen intézkedésekre, melyek szükségesek, hogy a termelés ne csökkenjen. Az év folyamán is több ilyen irányú előterjesztést tett Egyesületünk a kormányhatóságoknak, többek között az erdei és üzemi munkások élelme, a fuvarosok takarmányszükségletének biztosítása tárgyában.Az ország szűkös faellátása lényegesen javulni fog, (amint a székely körvasútat az anyaország vasúthálózatába bekapcsoló Déda—Szeretfalva-i vasútat a forgalomnak átadják. Addig a Kolozsnagyida—Szászlekence-i kes- kenyvágányú vasút korlátozott teljesítményével kell, mint kisegítő eszközzel megelégednünk. E vasút forgalmában elsősorban a legsürgősebb szükségleteket kell lebonyolítani, oly cikkekben, melyekben az anyaország kis készletekkel rendelkezik. A sürgősség és fontosság szempontjának megítélésére a minisztérium tárcaközi bizottsága hivatott, mely kellő körültekintéssel és gondossággal igyekezett a magyar közgazdaság érdekében a rendelkezésre álló vagónmennyiséget elosztani. Be kell látnunk, hogy a bányafa és cellulózefa szállításoknak részben meg kell előznie a fűrészáru szállítását, úgy, hogy amíg bányafából és cellulózefából a román időben termelt jelentékeny készletek nagyobb része leszállítást nyert, addig 



9a fűrészanvágóknak egy aránylag kis része kerülhetett csupán e vasúton elszállításra. Az anyaország szükségletének fokozott ellátása érdekében Egyesületünk még az év elején azzal a kéréssel fordult az Árellenőrzés Országos Kormánybiztosához, hogy tegye lehetővé, hogy a keskeny- vágányú vasút szállításán kívül tengelyen is lehessen Marosvásárhelyről Szerctfalvára fát szállítani és engedje meg, hogy a lengelyfuvarozásnál felmerülő költség éppúgy kalkulálható legyen, mint a vasúti fuvar. Az Árellenőrzés Országos Kormánybiztosa azonban csupán a faragott- fa tengelyfuvartöbbletéből m3-enkint 12 pengő áthárítását engedélyezte, míg a fűrészárunál kérésünket nem találta teljesíthetőnek.A már előbb említett háborús érdekek miatt, sajnos, nem szolgálhatunk oly részletes behozatali és kiviteli adatokkal, mint más esztendőkben, amikor az összes bennünket érdeklő vámtarifatételek külkeresdelmi forgalmát mennyiség és értékben részletesen közölhettük. Ezért az idén csupán arra szorítkozhatunk, hogy röviden vázoljuk általánosságban, hogy behozatali forgalmunk jugoszláv viszonylatban csupán az elmúlt esztendő első heteiben folyt a szokott mértékben és vagónhiány és egyéb okok miatt technikailag már jóval a háború kitörése előtt megszűnt. Ezen időtől fogva pedig a volt jugoszláv területről az 1941-es évben áru nem érkezett hazánkba. Hasonlóképpen szünetelt Romániával is a forgalom. N émetországból is az előző esztendőknél kisebb mennyiséget hoztunk be, amely tulajdonképpen még az előző esztendők megállapodásának végleges lebonyolítása volt csupán, mert újabb meny- nyiségekre nem került sor. Szlovákiából az államközi tárgyalások alkalmával fabehozatali kontingensünk jelentékenyen csökkentve lett, úgy, hogy az alig haladta meg valamivel az előző esztendő kontingensének felét. Ezen mennyiségek leszállítása is csak nagyon vontatottan tör- 
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lént, úgy, hogy a megállapított mennyiség kisebbik felének leszállítása az 1942. esztendőre maradt.Kivitelünk lomblevelű szerfában és fűrészáruban volt, melyek túlnyomórészben Németországba irányullak. Az év második felében jelentékeny érdeklődés mutatkozott Svájc és a skandináv államok részéről is, azonban az oda irányuló kis kontingensek miatt, kivitelünk túlnyomó részét Németország vette fel. Az államközi tárgyalások alkalmával, valamint a behozatalunk és kivitelünk lebonyolítását vezető m. kir. Külkereskedelmi Hivatal a kérdések tárgyalásánál állandóan igény bevet te Egyesületünk szakértőit, hogy a magyar termelés és kereskedelem érdekeit képviselje. A m. kir. Külkereskedelmi Hivatal kitűnő vezetője és nagy szakértelemmel bíró tisztviselői kara mindenkor nagy megértéssel viseltetett kéréseinkkel és kívánságainkkal szemben és örömmel ragadjuk meg az alkalmat, hogy azon nagy megértést tanúsító magatartásukért, arnely- lyel a faszakma és Egyesületünk ügyeit mindenkor részesítette, hálás köszönelünket fejezzük ki.Negyedszer van alkalmunk arra, hogy évi jelentésünk során országunk további területi gyarapodásáról számoljunk be. A visszafoglalt délvidéki területeken 126.800 kai. hold erdővel gyarapodott hazánk erdőterülete, úgy, hogy Magyarország erdőterülete kereken 6.000.000 kai. holdra emelkedett. A visszacsatolt terület erdőségeiből 30.211 kai. hold tűlevelű és 96.558 kai. hold lomblevelű. A visszafoglalt délvidéki terület jómódú lakossága jelentékeny mennyiségű fát fogyaszt, úgy, hogy a lakosság ellátására a visszacsatolt erdők nem elegendők és így a Bácska nagy faszükséglelél egyéb erdeinkből kell majd fedeznünk.Az erdélyi és keletmagyarországi részek visszatérésével jelentékenyen nagyobbodott hazai fűrésziparunk. A Délvidék visszatértével fű rész ipari vállalataink száma 530-ra emelkedett, amely mintegy 1060 kerettel rendel



11kezik. A kárpátaljai és tiszai fűrészek túlnyomórészt a M. kir. Erdőkincslár gömbfakiulalására vannak utalva, hogy üzemüket fenntarthassák. Sajnos, jelentésünk évében a kincstári kiutalások mennyisége az előző esztendőénél lényegesen kisebb, mivel a kárpátaljai és tiszai fűrészek együttesen még a felét sem kapták annak' a mennyiségnek, amit az alsótiszai fűrészek 1935—37. években, úgy, hogy az üzemek kapacitásuknak csak egy részét tudták kihasználni. Még sokkal kedvezőtlenebb helyzetben voltak a budapesti és dunai fűrészek, amelyek gömbfájukat a múltban kizárólag Németországból és Szlovákiából kapták. A németországi behozatal jelentésünk évében teljesen jelentéktelen volt, míg a Szlovákiától megállapított behozatali kontingensre vásárlásokat eszközölni nem tudtunk, mivel az ottani belföldi árak az államközi megállapodásban megállapított hazai árainknál kedvezőbbek voltak. Ezek a fűrészek, hogy legalább a helyi szükségletet részben fedezni tudják, kénytelenek voltak a vízióinál sokkal költségesebb vasúti fuvarral terhelt fűrész- gömbfát vásárolni Erdélyből. Hasonló módon kelteit cse- lekedniök a legtöbb tiszai fűrésznek is, hogy üzemük kihasználását némileg fokozhassákAz elmúlt esztendő a nem kellő kihasználás folytán súlyos, meg nem oldhaaló problémák elé állította fűrésziparunkat. Súlyosbította a fűrészek helyzetéi a kincstári gömbfa ármegállapításának egészen őszig való elhúzódása, morf az űj fűrészáru árakat csak az év végén megjeleni 56.000/1941. Á. K. számú rendelet szabályozta és addig csak a régebben megállapított, lényegesen magasabb gömbölyegfaárakon alapuló fűrészáru árakon értékesíthették termel vényeiket a fűrészek, holott a M. kir. Erdőkincslár az előző esztendő gömbfaárainál lényegesen magasabb vételárelőlegeket szedett be. A mai napig sincs rendezve, hogy az 56.000 1911. Á. K , illetve az 55.200/ 



121941. Á. K. számú rendeletek megjelenéséig az e rendeletben megállapított áraknál magasabb egységárakon befizetett gömbölyegfa vételárelőlegeket a rendelet életbeléptéig átvett gömbfáknál milyen áron fogja a kincstár véglegesen a fűrészekkel elszámolni. Ez súlyos anyagi megterhelését jelenti az újonnan átállított keresztény magyar fűrésziparnak, annál is inkább, mert hiszen a legtöbb fűrész új kezekbe került, akik mint kezdők, nem rendelkezhetnek oly tartalékokkal, amelyek ily rendkívül nagy megterheléseket elbírhatnak. A sokáig tartó lebonyolítás miatt a jelentékenyen megnövekedett kamatterhek és a kincstárnál elfekvő jelentékeny előlegösszegek nagy mértékben csökkentették aránylag kis forgótőkéjüket.Megnyugvást keltett a fűrésziparban a belföldi termelésű fenyőszerfa árait szabályozó 55.200/1941. Á. K. számú rendelet, amely a belföldi fűrészüzemekben feldolgozásra kerülő hazai származású fenyőgömbölyegfa, valamint a faragott fenyőépületfa legmagasabb eladási árait állapította meg. Ezen rendeletek a mai viszonyoknak megfelelően szabályozták egyúttal a rendeletben hivatkozott áruk minőségét is.Meglepetésként hatott az egész szakmára, hogy a 28.000/1940. Á. K. számú rendelettel megállapított faragott- fa árakat az új rendelet mintegy 10 százalékkal csökkentette, ami feltétlenül károsan fogja befolyásolni a szükségletet úgy sem fedező faragottfa termelést. Ezen intézkedésnek célja a bányafatermelés fokozása, amely viszont a széntermelés növeléséhez elengedhetetlenül szükséges.Fűrésziparunk a Nép- és Családvédelmi Alap szociális felügyelőségének készséggel állolt rendelkezésére, hogy az árvízsujtotta vidéken rombadőlt lakóházak felépítéséhez szükséges faanyagot a M. kir. Erdőkincstár állal íe célra kiutalt gömbfától önköltségi áron előállítsa. A szociális cél érdekében fűrésziparunk mindenben se



13gítségére volt az Alapnak és természetesen a jövőben is mindenben rendelkezésre fog állani és tőle telhetőleg elő fogja mozdítani céljait. Reméljük, hogy a Szociális Felügyelőség hasonló megértéssel viseltetik a fűrészipar iránt.Jelentésünk éve az új rendelkezések Szerint működő 'tűzifakereskedelem első esztendeje volt. Senki sem csodálkozhatni azon, ha az újonnan átállított túzifakeres- kedelem az új zárolási, kiutalási és szállítási igazolványrendszer nehézségeivel még nem tudott teljes egészében megbirkózni, azonban e kezdeti nehézségek ellenére is sikerült az elmúlt esztendőben a tűzifaszükségletet fedezni, úgy, hogy az év elején az egyes helyeken mutatkozó kisebb átmeneti zavaroktól eltekintve, az ellátásban fennakadás nem volt.A minisztérium a 3.000/1941. szám alatt, illetőleg ennek végrehajtása tárgyában kibocsátott 44.000/1941. F. M. számú rendieletében újonnan szabályozta a tüzifaellálás kérdéséi. A rendelet lényegében fenntartotta a korábbi intézkedéseit, azzal a módosítással, hogy az egyes törvényhatóságok szükségleteinek fedezésére megjelölte azon készleteket, melyekből azok kielégítést nyernek és ezek szétosztását a törvényhatóság első tisztviselőjére bízta. A törvényhatóság első tisztviselője által szétoszlott tűzifát, szállítási igazolványainak kiadását pedig az oda illetékes erdőfelügyelőségre ruházta át. Ezen decentralizáció lényegesen tehermentesítette a földművelésügyi minisztérium addig túlterhelt osztályát és az új rendszerrel sikerült az 1941—42. évi tüzelési évadot minden zökkenő nélkül lebonyolítani.Az Árellenőrzés Országos Kormánybiztosa 108.900/ 1941. Á. K. számú rendeletében újonnan megállapította júniusban a megdrágult termelői és kifuvarozási költségek figyelembevételével a tűzifának mind termelői, mind 
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14kereskedői árát. Röviddel e rendelet megjelenése után a MÁV az általános fuvardíjemelés kapcsán a tűzifa kedvezményes díjtételét is módosította, úgy, hogy miután a budapesti paritásban megállapított termelői ár változatlan maradi, helyt feladóállomás egészen 20 pengőig terjedő összeggel csökkent a termelők értékesítési ára. Egyesületünk előterjesztésére utólag a MÁV újra életbeléptét te változatlanul a régi kedvezményes díjtételt és az érdekellek kérésére az időközben leszállított tűzifánál felszámított magasabb fuvardíj és a kedvezményes díjtétel közötti különbőz-etet visszatérítette.Az augusztus 15-én életbeléptéiéit forgalmi adóváltság- kulcsának emelése és az október 1-én felemelt fuvarozási illeték kapcsán kértük e költségtöbbletnek megfelelően a tűzifa budapesti paritásban megállapított árának megfelelő módosítását. Hasonló kérelemmel fordultunk a m. kir. Közellátási Miniszter Úrhoz a munkabérpótléknak 15 százalékról 30 százalékra való emelése alkalmával. A kormány kérésünket tárgyalás alá véve az általános árszint rögzítése érdekében e kéréseinket nem találta teljesílhelőknek, úgy. hogy e költségtöbbleteket a termelőknek kell viselni. Az idei termelés folyamán a fenti költségtöbbleteken kívül súlyos megterhelést jelentett a termelésben foglalkoztatott munkások élelemmel és bakanccsal való ellátása,, melyeket a fentemlítélt költségekkel együtt a termelő az úgyis szűkén megszabott eladási áraiból fedezni nem tud, úgy, hogy az 1911—42. évi termelésű tűzifa eladási árai újabb szabályozásra szorulnak.Egyesületünk szorgosan működött a tűzifakereskedelemnek Egyesületünk kebelében való megszervezése ügyében és meggyőződésünk, hogy az egyetemes magyar közgazdaság érdekében az egész magyar vállalkozó falerme- lést és fakereskedelmet a lüzelőanyagkereskedelemmel együtt, Országos Egyesületünkben sikerül összefoglalnunk.



15Az árszabályozás kérdése jelentésünk évében is tevékenységünk egyik legfontosabb kérdése volt és munkánknak igen jelentékeny részét vette igénybe. Számos előterjesztéssel fordultunk az Árkormánybiztos Úrhoz, aki a fontosabb anyagok árszabályozásával kapcsolatban mindenkor nagy megértéssel fogadta előterjesztéseinket és időt és fáradságot nem kímélve, sok esetben hosszabb, részletes helyszíni vizsgálatok útján vizsgáltatta meg előterjesztésünk anyagát. így különösen gondos tanulmányozás előzte meg a fenyőszerfa ármegállapításpt magában- foglaló 55.200 és a fenyőfűrészáru újabb árszabályozásáról szóló 56.000/1911. számú rendeletieket.Egyesületünk a részletkérdésekre kiterjedő terjedelmes memorandumokba foglalta össze javaslatait melyeket előzőleg mindenkor sorozatos tagértekezleleken tárgyaltunk le.Az év folyamán többízben tettünk részletes előterjesztést lombosszerfa és fűrészáru ármegállapítása tárgyában is, melyre vonatkozólag az Árkormánybiztos Ur hivatala igen részletes tanulmányokat folytatott. A rendelettervezet tudomásunk szerint már teljesen elkészült, úgy, hogy ennek megjelenése már csak rövid idő kérdése. Ezzel végleg meg fog szűnni az a tarthatatlan állapot, mely e téren fennállott.A kibocsátott rendeletek megjelenése után a gyakorlati élet tapasztalatait leszűrve, részletes előterjesztésben kértünk részint magyarázatot, részint pedig kiegészítő rendelkezéseket, hogy a szakma minden ágazata teljesen tisztában legyen az Ár kormány biztos Ur, illetőleg most a Közellátási Miniszter Ur Árhivatalának intencióival, így a 117.100/1941. Á. K. számú rúd, slb. rendelet kapcsán egyes, a termelés érdekében kívánatos módosítások ügyében tettünk előterjesztést, melyek a lombos-szerfa rendelet tervezetében fognak napvilágot látni.
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16 Az Árkormány biztos Ur — figyelembe véve a 28.000/1940. Á. K. számú rendelet megjelenése óta a termelés terén beállott jelentékeny többköltségeket — az 56.000/1941. Á. K. számú rendeletében újra szabályozta a hazai származású fenyőgömbfából termelt fűrészáruk, valamint faragott fenyő épületfa legmagasabb árait. Ez a rendelet alapelveitől és az átlagárban megállapított fűrészáru ára helyeit minden egyes választékra és minőségre külön-külön állapította meg budapesti paritásban a legmagasabb eladási árakat, míg a faragollfa árát erdőigazgatóságonként szabályozta.A faragottfára vonatkozó ármegállapítás megdöbbentette a szakmát, mert a jelentékenyen emelkedett erdei termelési- és kifuvarozási költségek ellenére mintegy 10 százalékkal leszállította egyes erdőigazgatóságok területén az árakat. Ez az intézkedés igen súlvosan érintette kü- lönösen a székely fatermelőket, akik között számos kisember van, mert a régi, magasabb áron való lebonyolításra adott határidő még alig egy hónapot tett ki, az új árak pedig 1942. január 1-én már életbe is léptek. A Székelyföldön fennálló szállítási nehézségek folytán négy hét alatt az állomásokon tároló készleteknek is csupán egy részét lehetett leszállítani, még kcvésbbé a korábbi termelésből még az erdőben lévő készleteket az állomásokra kifuvarozni. Ezért azzal a kéréssel fordultunk az Ár kormány biztos Úrhoz, hogy a faragottfa új árának életbeléptetésének idejét legalább márciusig halassza el. E kérésünket termeléspolitikai okokból az Ár kormánybiztos Ur nem találta teljesíthetőnek, amivel azt kívánja elérni, hogy faragottfa helyett nagyobb mennyiségben bányafát termeljenek.Csak részben tett eleget az Árkormánybiztos Ur azon kérésünknek, hogy a telepes fakereskedők 3.— pengő kezelési költségét emelje fel és a 20 százalék bruttó haszon



17nak ‘fűrészárunál 22.— pengőben, illetőleg faragottfánál 10.— pengőben való maximálását szüntesse meg. Az Árkor in ány biztos Ur csupán a kezelési költségeknek 4.— pengőre és a vörösfenyőnél és borovifenyőnél a bruttó haszonnak 22.— pengőről 24.— pengőre és a faragottfá- nál 12.— pengőre való felemelését engedélyezte, míg az egyéb fűrészáruknál a 22.— pengőt változatlanul fenntartotta. Ezen intézkedés igen súlyosan érinti a telepes kereskedőket, hisz az első, 1939-ben történt szabályozás óta a munkabér, adó és szociális terhek, de különösen a telepre és a telepről való kifuvarozás költségei igen lényegesen emelkedtek. A magasabb beszerzési árak mellett az üzlet folytatásához szükséges tőkét, nagyösszegű előlegeket a telepes fakereskedők jelentékeny része csak bankkölcsönök útján tudja biztosítani, előleg nélkül pedig ma vásárolni alig lehet, s miután a szállítások csak lassan, hónapok múlva következnek be, az előlegek nagyösszegű tőkét tartanak lekötve, amely erősen fokozódó kamatterhet jelent. A magasabb árakon eszközölt beszerzéseknél a beszáradási, mérési és újabban jelentékenyen fokozódott szállításközi hiányok, a maximált bruttó haszontétel mellett alig nyernek fedezetet. Ezen költségtöbbletek révén a telepes fakereskedők rezsije országos átlagban '12—13 százalékra tehető, míg a maximált bruttó haszon az 56.000-íes rendelet beszerzési árainak átlaga alapján 13—17 százalék között mozog, minőségek szerint. Ha figyelembe vesszük, hogy a megnehezült beszerzés folytán mennyiségben az évi forgalom országrészenként változóan többé-kevésbbé, kisebb-nagyobb mértékben visszaesett, úgy feltétlenül szükségesnek mutatkozik a bruttó haszontétel maximálásának megszüntetése, vagy legalább is nagyobb mérvű felemelése. További hátránya a százalékos haszonkulcs mellett maximális árak megállapításának az a tény, hogy a telepes kereskedő csak ol
2
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csóbb, silányabb minőségű árut igyekszik beszerezni, a jobb minőségű árukban pedig hiány mutatkozik, vagy pedig az exportra kerül.Sajnálattal kell megállapítanunk e helyütt is, hogy az 56.000/1941. Á. K. számú rendelet is fenntartotta a korábbi rendelet azon intézkedését, amely a sok évtizeden át bevált és nélkülözhetetlen nagykereskedőt a belföldi fenyőfűrészáruforgalomból kizárja, illetve kereseti lehetőségét a fűrészüzem jóindulatától teszi függővé.A forgalmi adóváltság és a MÁV fuvardíj emeléséből származó többletköltség áthárítására vonatkozó kéréseinket az Árkormánybiztos Ur megértéssel fogadva, ezeknek felszámítása iránt külön rendeletekben intézkedik.Tagjaink az árszabályozással kapcsolatban rendkívül gyakran fordulnak Egyesületünkhöz magyarázat és útbaigazítás ügyében. Ezekkel kapcsolatban számos esetben kértük még az Árkormánybiztos Ur döntését. Általános magyarázatok ügyében sok esetben voltunk tagjaink rendelkezésére egyéni árkérdéseik, árvetéseik mikénti elkészítése ügyében, melyek számos ízben Egyesületünk útján terjeszttettek elő.Az Árkormánybiztos Ur és kitűnő tisztviselői kara mindenkor nagy megértéssel és jóindulattal kezelte a szakma által eléjük terjesztett kérdéseket, melyeket mindenkor nagy gondossággal és lelkiismeretességgel vizsgáltak felül.Nem mulaszthatjuk el, hogy hálás köszönetünket ez alkalommal is kifejezésre juttassuk.Mint előző évi jelentésünkben rámutattunk, a kivételes gazdasági állapotok szükségessé tették a 4.570/ 1940. számú kormányrendelet kibocsátását, mely úgy a fűrészeknél, mint a telepes fakereskedőknél tároló anyagkészletek közül egy minimális mennyiségen felül a fenyő- gömbölyegfát, a fenyőpallót, metszettgerendát, kőris- és 



19diórönk készleteket, valamint a fenyőbányafát is zárolta. Zárolva volt továbbá a termelőnél az összes gömbölyeg- fenyőfa, valamint a szerhasáb és a szerdorong is.Egyesületünk előterjesztésére a 330/1941. Ip. M. számú rendelet a fűrészeknél és a telepes fakereskedőknél tároló összes hasított és fűrészelt anyagokat szabaddá tette, éppúgy, mint a fűrészeknél tároló fenyőgömbölyegfát, méltányolva azon indokainkat, hogy a termelőnél zárolt gömbölyegfa feloldása alkalmával módjában áll az ileté- kes hatóságnak a megfelelő irányítást gyakorolni. Ezen intézkedés folytán az Anyaggazdálkodás Faipari Bizottsága irodájának munkaköre lényegesen megcsökkent és korábbi kérésünknek megfelelően az Iparügyi Miniszter Ur a Bizottság irodájának fenntartását Egyesületünkre bízta, úgy, hogy az február 1-től kezdve Egyesületünkben mű* ködött.Az Anyaggazdálkodás Faipari Bizottsága változatlanul 
Gaul Károly miniszteri tanácsos úr elnöklete alatt működött és abban Vük Gyula elnökünk, továbbá dr. Jordán 
János ügyvezelő-alelnökünk és intézőbizottságunk, illetőleg választmányunk tagjai közül peremartoni Nagy Sándor, 
dr. Rubchich László és Zsombori] Ignác urak képviselték Egyesületünket. A Bizottság az év folyamán, a szükséghez képest, több ülést tartott és a mindenkori ellátási helyzetnek megfelelően tette meg javaslatait, mind a termelés, mind a szétosztás zavartalan biztosítása érdekében, örömmel ragadjuk meg ezen alkalmat is, hogy mind a Bizottság vezetőségének, mind annak tagjainak a szakma érdekében kifejtett érdemes működéséért ez úton is őszinte köszönetúnket fejezzük ki.Közvetlenül jelentésünk megírásakor jelent meg a 24.800/1942. Ip. M. számú rendelet, mely a in. kir. Ipari Anyaghivatal felállítását rendeli el s amely az eddigi Anyaggazdálkodási Bizottságok működéséi és adminiszlrá- 
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cióját foglalja majd össze. Ezen átszervezéssel kapcsolatban a Fabizottság irodája is kiválik Egyesületünk köréből. Reméljük, hogy a szakma és az új hivatal adminisztrációja között is változatlanul fenn fog maradni az a szoros, harmonikus együttműködés, amejy a múltban a szakma és a Bizottság között fennállott, szolgálva az egyetemes magyar közgazdaság és a fás szakma érdekeit.A m. kir. Szabványügyi Intézet a fenyőfa minőségi szabványaira vonatkozólag elkészült tervezete Erdély és a keleti részek fenyvesekben gazdag vidékének visszatérése folytán átdolgozásra szorult, melynek munkálatai még folyamatban vannak. E munkálatok során az a törekvés érvényesül, hogy az Árkormány biztos Ur által a fcnyőszerfa és bányafa, stb. legmagasabb árának megállapítása tárgyában kibocsátott 55.200/1941. Á. K. és a fenyőfűrészáru ármegállapítása tárgyában kibocsátott 56.000/1941. Á. K. számú rendeletekben megállapított minőségi előírásokkal összhangba hozza a szabványokat. Foglalkozott továbbá a m. kir. Szabványügyi Intézet a lomblevelű szerfa és szelvényáru szabványaira vonatkozó tervezetekkel is.A m. kir. Szabványügyi Intézet működésében, úgy, mint a múltban, jelentésünk évében is tevékenyen részt- vettünk, kiküldött tagjaink révén.A m. kir. Államvasutak igazgatósága jelentékeny tarifaemelést hajtott végre és ez alkalommal a tűzifa kedvezményes díjtételét megszüntette. Egyesületünk előterjesztésére a MÁV igazgatósága később visszamenő hatállyal újra a kedvezményes tűzifa tarifát léptette életbe és az időközben magasabb fuvardíjakat — kérésre — visszatérítette. Október 1-ével a fuvarozási illeték felemelése folytán újabb 2.5 százalékos fuvardíjemelést rendelt el.A székelyföldi vasúlat az anyaorsszág vasúthálózatába ideiglenesen bekapcsoló kcskenyvágányú vasútvonal kocsi



21jainak elosztására az érdekelt minisztériumok tárcaközi bizottságot alakítottak, amely az egyes szállítmányok sürgőssége és az egyes termelőknél tároló készletek nagysága figyelembevételével állapította meg az egyes cégek rendelkezésére bocsátandó kocsi-mennyiségeket. A tárcaközi bizottság szétosztás előtt, az adatok ellenőrzésére, szőkébb körű bizottságot küldött ki Erdélybe, amelyben mint szakértő, Vashegyi Vid József, az Anyaggazdálkodás Faipari Bizottsága előadója, jelenleg Egyesületünk irodavezetőtitkára vett részt.A Szászlekence—Kolozsnagyida közötti keskeny vágányéi közforgalmú vasút azonban a Székelyföldről az anyaországba irányuló faforgalomnak csak egy kis hányadát tudja lebonyolítani, átlagosan napi 500 tonna teljesítőképességgel és ezért a székelyföldi fatermelés anyagának rendszeres szállítására majd csak a Szeretfalva—Déda-i rendes nyomtávéi vasút megnyitása után kerül sor, amelyet ez év végére várunk. A vasúti fuvardíjtétel emelésével kapcsolatban Egyesületünk előterjesztésére az Árellenőrzés Országos Kormánybiztossága általános érvényű rendelkezést bocsátott ki, amely érvénnyel bírt mindazon árucikkekre, amelyeknek legmagasabb árát külön rendeletben nem szabályozta. Ez utóbbi cikkekre vonatkozólag is előterjesztést tettünk, amely kedvező elintézést nyert.A m. kir. minisztérium a forgalmi adóváltság ^kulcsait a 3.700/1941. M. E. számú rendeletben felemelte, ezzel kapcsolatban is előterjesztést tettünk az Árellenőrzés Országos Kormánybiztosságához, kérve az ebből felmerülő költség- többletnek á thárí tásál.E kérésünk meghallgatásra talált és az árkormány- biztosság kedvezően intézkedett.A 9.070/1941. és a 9.080'1941. M. E. számú rendeletek a 15 százalékos fizetési- és munkabérpótlékot 30 százalékra emelték fel, ezeknek áthárítása tárgyában az Árellen
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Szociális 
kérdések

őrzés Országos Kormánybiztossága általános hatályú rendeletét bocsátott ki, amely megengedte a fizetési- és munkabérpótléknak kalkulálását, kivéve azon cikkeknél, amelyeknek legmagasabb árát korábban rendeletileg szabályozta.Egyesületünk ezen cikkeknél is kérte a felmerült fizetési- és munkabértöbbletnek felárként való számláz- hatásál, azonban úgy a tűzifánál, mint a nyers- és készárunál, illetőleg parketta lécnél e kérésünket az árkor- mánybiztosság nem találta teljesíthetőnek. Reméljük, hogy a tűzifa, illetőleg a lombos fűrészáru újabb szabályozása alkalmával ezen többletköltségek is figyelembe fognak vétetni. E rendeletek megjelenéséig azonban ezen elég jelentékeny többletköltségeket a termelőknek sajátjukból kell viselni.Az Országos Társadalom biztosító Intézet az év folyamán a 8-ik baleseti veszélyességi táblázat szerkesztésének munkálatait befejezte, melyre Egyesületünk kellő időben meglette erre vonatkozó javaslatait, azonban a pénzügyi statisztikai adatok alapján felépülő veszélyességi táblázat egyes üzemágaknál, így a fatermelésnél az eddig érvényben volt 104-cs veszélyességi számot 135-re, a tűzifa termelésnél 86-ról 90-re, a fűrésztelepeknél 57- ről 62-re, a rönkfeldolgozásnál 37-ről 40-re emelte fel, míg a többi üzemeknél részint változatlanul hagyta, vagy pedig kisebb csökkentéseket hajtott végre a baleseti pénzügyi statisztika alapján. Ezen, a termelést jelentékenyen megdrágító tényezők módosítása iránt megfelelő előterjesztést tettünk, azonban — miután közepes veszélyességi arányszám alkalmazása, illetve kiszámítása az Intézet pénzügyi statisztikai adatainak feldolgozásán alapszik — eredményt majd csak akkor érhetünk el, ha ezen pénzügyi statisztikai adatokat megcáfolni sikerül.Az erdei termelés alkalmazottainak az 1938. évi 



23XXXVI. törvénycikknek családpénztári törvény hatálya alá való vonása ügyében tett előterjesztésünk még mindig nem nyert érdemi elintézést. Az országos ipari és bányászati családpénztár addig is, míg az iparügyi miniszter úr ez ügyben döntését meg nem hozza, a fakitermelő vállalatok alkalmazottai után is beszedi a hozzájárulást. Reméljük, hogy az iparügyi miniszter úr e kérdésben végre kedvezően fogja meghozni döntését, úgy, hogy az erdőbirtokosok és az ipari vállalkozók által végzett fakitermelés munkásainál a teherviselés szempontjából különbség ne merüljön fel.Kooperációnkról szólva, mindenekelőtt az ország vezető törvényes érdekképviseletét, a Budapesti Kereskedelmi és Iparkamarát kell említenünk, amely készségesen és nagy hozzáértéssel karolta fel szakmánk minden ügyét és minden azt érintő kérdésben erkölcsi tekintélyével és súlyával képviselte a szakma jogos óhajait és kívánalmait.Az Országos Erdészeti Egyesület és annak kitűnő ügyvezetősége hű fegyvertársként támogatta a fatermelés érdekeinek érvényesítésére irányuló fáradozásainkat.A Magyar Gyáriparosok Országos Szövetsége közös érdekű akciónkban mindenkor Lámogatólag állott mellénk, aminek eredményét sok alkalommal tapasztaltuk. Támogató készségéért ez úton is köszönetünket fejezzük ki.Egyesületi működésünk, úgy, mint az előző esztendőben is, nagyrészt szakosztályainkban folyt le, itt vitattuk meg az egyes szakmaágazatok által előterjesztett indítványokat és tárgyaltunk le a szakma érdekében megindított egyes akciókat.A termelői és nagy kereskedői szakosztály a nagykereskedelmet érintő kérdésekkel foglalkozott, míg a termelés ügyeit a termelő érdekeltségnek egyes érdekelt ágazataival mindenkor külön-külön tárgyaltuk le.Kívánatosnak tartjuk, hogy ezen szakosztály a jövő

Együtt- 
működés

Szak
osztályunk
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Szakvéle
mények

ben kettéválasztva, külön mint termelői és külön mint nagykereskedői szakosztály folytassa működését, mivel a visszacsatolt területek jelentékeny erdőkitermelése a szakosztály kettéosztását szükségessé teszi.Fűrészipari szakosztályunk, a fűrészipar átállítása folytán, újjászervezés alatt állott.Fűrészipari szakosztályunk már jelentésünket követő év januárjában választotta meg vitéz Simonkay Gyulát, a Latorca Gazdasági és Faipari Rt. vezérigazgatóját elnökéül.A szervezés ideje alatt is állandóan foglalkozott a szakosztály fűrészipart érdeklő kérdésekkel, különösen pedig a fenyőszerfa és fűrészáru ármegállapításával kapcsolatban.Az 5G.000/1941. Á. K. számú rendelet kibocsátása után az összes érdekeltek bevonásával megtartott értekezlet alapján részletes előterjesztést tettünk a rendelet kiegészítése és módosítása, valamint magyarázata tekintetében.Hasonlóképpen értékes munkát végzett a telepes szakosztályunk is, amely nagy segítségünkre volt az árszabályozás és más szakmai élőterjesztésünknél, amidőn a telepes fakereskedelem szempontjai érvényesítésében szolgáltatott értékes anyagot.Az Egyesületünkben tömörült furnirkereskedelmi, valamint enyvezettlemez- és furnirgyártó érdekeltség több esetben szakmabeli kérdéseket tárgyalt.Egyesületünket, mint szakvéleményt nyilvánító országos érdekképviseletet, a múlt esztendőben is erősen igénybevették a különböző hatóságok és bíróságok, akik számos megkeresést intéztek hozzánk szakvélemény nyilvánítása tárgyában.E megkereséseknek mindenkor lelkiismeretesen tettünk eleget. Az általános kereseti- és jövedelemadó kivetési 



25munkálatainál, a fennálló rendeletek értelmében, szakértőnk útján vettünk részt.A rendkívüli gazdasági állapotok hozták magukkal, hogy a szakmában a hitelezés majdnem teljes egészében megszűnt, ami magával hozta úgy a rendes bíróságok, mint Egyesületünk választott bírósága ügyei számának jelentékeny megcsappanását.Elnöki tanácsunk a szükséghez képest tartotta üléseit és minden fontosabb kérdést részletesen megtárgyalt. A tanácson az Egyesület vezetőségének feladatát a legjobb igyekezettel törekedett megoldani. Elnökségünk az elnöki tanács tagjai sorába az év folyamán Véssey Ferenc m. kir. kormányfőtanácsost és Zsombory Ignác ny. m. kir. főerdőtanácsost választotta meg.Irodánk teendői a visszatért területek és a megjelent számos rendelet magyarázatával kapcsolatban, rendkívüli nagy mértékben megnövekedtek. Az elmúlt esztendőben 5600 ügydarabot intéztünk. Jelentékeny munkát adott az elmúlt év folyamán kiküldött számos körlevél, amellyel tagjainkat különböző rendeletek felől tájékoztattuk és felvilágosítottuk a végzendő teendőkről. Egyesületünk főtitkára, dr. Csernó Aladár^ az ügyintézéssel és a hivatali érintkezéssel kapcsolatos fontos tárgyalásokat mindenkor lelkiismeretes alapossággal végezte. Eljárásai a kiadott rendeletek végrehajtásának a gyakorlati éleihez való alkalmazását segítették elő.Az iroda meggyarapodott teendőinek ellátása érdekében 1942. évi január hó 1-i hatállyal irodavezető titkárként Vashegyi Vid József, az Anyaggazdálkodás Faipari Bizottsága volt előadóját szerződtettük.örömmel jelentjük, hogy rendes tagjaink száma a letelt évben 1380-ra emelkedett.Alapszabályaink 19. §-a alapján választmányunk tag

Választott 
bíróság

Elnöki 
tanács

Irodánk

Belső 
ügyeink



26

Pénz
ügyeink

jai sorából 15 tagot sorsoltunk ki, akiknek helyei a közgyűlésen újra betöltendők.Megválasztásra kerül továbbá a választott bíróságnak 60 tagja is.Nem mulaszthatjuk el ez alkalommal is, hogy hálás köszönetét ne mondjunk a szaksajtónak, a »Magyar Fapiacának és a »Fás Stud«-nak0 akik mindenkor híven számoltak be Egyesületünk és a szakma eseményeiről és támogatták a magyar közgazdaság érdekében kifejtett munkásságunkat.Rendkívül megnövekedett teendőink természetesen Egyesületünk költségeit is jelentékenyen fokozták. Mindennek dacára sikerült tagjaink áldozatkészsége révén pénzügyi egyensúlyunkat — mint a csatolt zárszámadásból kitűnik — fenntartani. Ez azonban csak úgy volt lehetséges, hogy a tagdíjakat az egyes cégek forgalmához viszonyítva, arányosan felemeltük, örömmel állapíthatjuk meg, hogy tagjaink túlnyomó része, megértve az idők szavát és méltányolva működésünket, a tagdíj arányosítását elfogadta.Hálás köszönettel kell megemlékeznünk azon tagtársainkról, akik tagdíjaikon kívül, önként járullak hozzá Egyesületünk terheinek viseléséhez.Budapesten, 1942. évi április hó 16. napján.
*

Az igazgató-választmány
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A MAGYAR FATERMELÖK, FAKERESKEDÖK ÉS FAIPAROSOK 
ORSZÁGOS EGYESÜLETE TISZTIKARA:

Elnök:

Vük Gyula m. kir. kereskedelmi főtanácsos, a Vük M. és Fiai cég főnöke.
Ügyvezető alelnök:

dr. Jordán János, a Slavonia Magyar Faipar Rt. és a »Cardo« Faipar és Bútorkereskedelmi Rt. vezérigazgatója.
Alelnökök:

dr. Bezerédj András ny. miniszteri tanácsos, a Magyar Általános Hitelbank igazgatója.
lg májuly Aladár m. kir. gazdasági főtanácsos, a Gazdák Értékesítő Szövetkezete, stb. vezérigazgatója.
vitéz Simonkay Gyula ny. m. kir. főerdőtanácsos, a Latorca Gazdasági és Ipari Rt. vezérigazgatója.
gróf Somssich Antal erdőbirtokos, fatermelő. 
vitéz Váry József fakereskedő.

Elnöki tanács tagjai:

Bruckner Hernvann, az Erdőbirtokos és Fakitermelő Rt. és a Magyar Fa Rt. vezérigazgatója.
peremartóni Nagy Sándor, a Középeurópai Kereskedelmi és Árucsereforgalmi Rt. igazgatója.
dr. Vényei Gyula m. kir. kormányfőtanácsos, fatermelő, a Fakereskedők Árubeszerzési és Kiviteli Szövetkezete és az Épületfa és Építőanyag Kereskedelmi Rt., Barcs vezérigazgatója.
Véssey Ferenc m. kir. kormányfőtanácsos, a Magyar Erdőbirtokosok Faértékesítő Rt. vezérigazgatója.
Zsombori) Icjnác ny. m. kir. főerdőtanácsos, az Uglyai Faipar Rt. ügyvezető-igazgatója.
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Pénztáros:

ifj. dr. Jordán János, a Slavonia Magyar Faipar Rt. igazgatója.
Ellenőr:

Tóth Tibor, a Magyar Mezőgazdák Szövetkezete faosztályának vezetője.
Szám vizsgálók:

ifj. Fischer Henrik fatermelő és fakereskedő.z’/y. Faár Ede fakereskedő.
Vashegyi Vendel fatermelő, fűrészes.

Egyesületi iroda:

Főtitkár:

dr. Csernő Aladár.

Irodavezető titkár:

Vashegyi Vid József.
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A választmány tagjai:

Állesz Ferenc ny. m. kir. alezredes, az Országos Fatermelő és Sylvánia Fakereskedelmi Rt. igazgatója.
Baksay Géza, az Áruértékesítő és Felszerelési Rt. igazgatója.
Binder Sz. Titusz oki. mérnök, fanagykereskedő.
Bruck\ner Hermann, az Erdőbirtokos és Fakitermelő Rt és a Magyar Fa Rt. vezérigazgatója.
Budanovits Tiborné, a Herbacsek Bertalan Rt. igazgatója. 
Burgermeister József fakereskedő.
Eszes Mátyás fűrésztulajdonos.
dr. Fazekas Ferepc m. kir. kereskedelmi tanácsos, a Furnir és Lemezművek Rt. cégvezetője.
id. Fischer Henrik fatermelő és fakereskedő.
Gyürk István, az Országos Falusi Kislakásépítési Szövetkezet igazgatója.
Haulik György országgyűlési képviselő, a Haulik és Társa fakereskedő cég tulajdonosa.
Kalocsay Károly, az Asztalosok Anyagraktár Szövetkezete igazgatója.
Kánya Albert, a Magyar Mezőgazdák Szövetkezete igazgatója.
Kertész Zoltán fatermelő és fanagykereskedő.
Lippai Imre fűrésztulajdonos.
May Ottó oki. erdőmérnök, fanagykereskedő, fűrésziparos. 
pereniarto^ni Nagy Sándor oki. erdőmérnök, a Középeurópai Kereskedelmi és Árucsereforgalmi Rt. igazgatója.
Niklas Arthur, a Latorca Gazdasági és Ipari Rt. igazgatója. 
Papp Béla ny. miniszteri tanácsos, a Tiszasülyi Gőzfűrész és Gőzmalom Rt. igazgatója.
Póta Lajos fakereskedő.
Ráth-Végh Károly, az Uglyai Faipar Rt. cégvezetője. 
Régius János, a Hangya Szövetkezet igazgatója.
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dr. Rubchich László, a Furnir és Lemezmüvek Rt. vezérigazgatója.
Rupp Géza oki. gépészmérnök, a Faszénkereskedelmi Kft. igazgatója.
dr. Siposs Aladár kamarai főtitkár, a Kassai Iparkamara miniszteri biztosa.
Spák István országgyűlési képviselő, a Kárpátaljai Fa Beszerző és Értékesítő Szövetkezet alelnöke.
Speidl Géza, a Fűrészanyag Fakereskedelmi Rt. igazgatója, fakereskedő.
dr. Széchenyi István m. kir. közjegyző, az,Országos Fatermelő és Sylvánia Fakereskedelmi Rt. elnökigazgatója.
dukai és szentgyörgy völgyi vitéz Szélt Miklós fanagykereskedő. »
Sdőllősy Béla oki. mérnök, az Albertfalvai Építési és Tüzelőanyagkereskedés beltagja.
ifj. gróf Teleki József fanagykereskedő.
Tóth Zoltán ny. miniszteri osztályfőnök, a Foresta Magyar- Olasz Faipari és Kereskedelmi Rt. vezérigazgatója.
Töldezsán István fakereskedő, fűrészes.
dr. Vángel Gyula m. kir. kormányfőtanácsos, fatermelő, fűrészes, a Fakereskedők Árubeszerzési és Kiviteli Szövetkezete és az Épületfa és Építőanyag Kereskedelmi Rt., Barcs vezérigazgatója.
vitéz Varjú Vilmos, a Bikszádi Általános Faipar Rt. igazgatója.
Veress László, a »Favágó« Faipari és Fakereskedelmi Kft. igazgatója.
Véssey Ferenc m. kir. kormányfőtanácsos, a Magyar Erdőbirtokosok Faértékesítő Rl. vezérigazgatója.
Vük FerénC') a Vük M. és Fiai éég beltagja. 
Wagner Márton fakereskedő és lapszerkesztő.
Wirlhl Jenő fakereskedő, a Hets Testvérek, Győr cég beltagja.
vitéz losádi Zudor Sándor, a Lomási Erdőipar Rt. igazgatója.



Zárszámadás az 1941. évről

Budapest, 1941. évi december hó 31. napján.
Megvizsgáltuk és rendben lévőnek találtuk:

Budapest, 1941. évi április hó 24. napján. A számvizsgáló-bizottság

Bevétel P f Kiadás P f

Maradvány az előző évről . . . 11.718 63 Tiszti fizetések és
Tagsági díjak................................. 45.928 60 személyzeti kiadások .... 48.374 28

Egyéb bevételek........................... 24.440 35 Lakbér, fűtés, világítás .... 3.984 99
Telefon........................................... 1.824 06

Kamat ... ..................... 138 76 Fenntartási költség..................... 429 86

--------\ Hírlapok, szaklapok, tarifák . . 857 13
Nyomtatványok, körlevelek . . 5.021 83
Postaköltség, portók .... 2.194 78
Szociális terhek, adók .... 3.824 28
Irodaköltség .................................. 1.066 97
Útiköltség, közlekedés,

szervezés. .................................. 1.451 88
Tagsági kötelezettség,

adomány, ptp.-i díjak .... 1.295 13
Leííás a berendezés

számláról.................................... 163 43\ Egyenleg....................................... 11.737 72
Összesen 82.226 34 Összesen 82.226 1 34



Költségvetési előirányzat az 1942. évre

Bevétel P Kiadás P

Tagdíjbevételek ...........................
Egyéb bevételek...........................

50.000
35.000

Tiszti fizetések és
személyzeti kiadások .... 

Lakbér ...........................................
Telefon...........................................
Fűtés, világítás............................
Hírlapok, szaklapok.....................
Nyomtatványok, körlevelek . .
Utazási és közlekedési

költség......................................
Postaköltség.................................
Vegyes irodaköltség.....................
Szociális terhek, adók .... 
Takarítás, fenntartási költség . .
Adományok, tagsági és egyéb . .
Rendkívüliek.................................

53.000
3.200
2.000
2.000

800
5.500

2.000
2.200
1.300
5.000

500
1.000
6.500

Összesen 85.000 Összesen 85.000








